

PET.5/170) which also deals with disputes between the Pastorale Company and the Bamiléké in the area surrounding its concession;

2. *Requests* the Administering Authority to investigate the charges of ill-treatment put forward by the petitioner and to report thereon to the Trusteeship Council at its fourteenth session;

3. *Considers* that no recommendation by the Council is called for in respect of the land which he claims was temporarily ceded during the German occupation.

*519th meeting,  
18 March 1954.*

**939 (XIII). Petition from Mr. Paul-Louis Schunmelé (T/PET.5/168)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Paul-Louis Schunmelé concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/168, T/OBS.5/10, T/L.413),

*Draws the attention* of the petitioner to the statement of the Administering Authority that the petitioner can sit for the official examinations for teaching certificates and diplomas on the same conditions as pupils of public or private teaching establishments.

*519th meeting,  
18 March 1954.*

**940 (XIII). Petition from Mr. Ibrahim Nsangou (T/PET.5/169)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Ibrahim Nsangou concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/169, T/OBS.5/11, T/L.411),

1. *Notes* the statement of the special representative that new regulations affecting the remuneration of chiefs have been put into effect and that these regulations will increase the payments made to village chiefs;

2. *Expresses the hope* that in further revising the system of remuneration of chiefs the Administering Authority will bear in mind that it is desirable that chiefs should receive fixed payments rather than rebates on the amount of tax collected.

*519th meeting,  
18 March 1954.*

**941 (XIII). Petition from Mr. Gilbert Tsafac (T/PET.5/170)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Gilbert Tsafac concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/170, T/OBS.5/11, T/L.414),

PET.5/170) qui concerne, elle aussi, des litiges entre la Compagnie pastorale et les Bamiléké dans la région avoisinant sa concession;

2. *Invite* l'Autorité administrante à procéder à une enquête sur les accusations de mauvais traitement formulées par le pétitionnaire et à faire rapport à ce sujet au Conseil lors de sa quatorzième session;

3. *Estime* que la pétition n'appelle aucune recommandation de sa part en ce qui concerne le terrain que le pétitionnaire prétend avoir été cédé provisoirement sous l'occupation allemande.

*519ème séance,  
le 18 mars 1954.*

**939 (XIII). Pétition de M. Paul-Louis Schunmelé (T/PET.5/168)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Paul-Louis Schunmelé concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/168, T/OBS.5/10, T/L.413),

*Attire l'attention* du pétitionnaire sur la déclaration de l'Autorité administrante, d'où il ressort qu'il peut se présenter aux examens officiels pour l'obtention des brevets et diplômes d'enseignement au même titre que les élèves des établissements d'enseignement publics et privés.

*519ème séance,  
le 18 mars 1954.*

**940 (XIII). Pétition de M. Ibrahim Nsangou (T/PET.5/169)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Ibrahim Nsangou concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/169, T/OBS.5/11, T/L.411),

1. *Prend acte* de la déclaration du représentant spécial selon laquelle l'Administration a mis en vigueur un nouvel arrêté modifiant la rémunération des chefs et qui augmentera les émoluments versés aux chefs de village;

2. *Exprime l'espoir* que l'Autorité administrante, en revisant de nouveau le système de rémunération des chefs, tiendra compte du fait qu'il est souhaitable que les chefs reçoivent des indemnités fixes plutôt que des remises sur le montant des impôts qu'ils perçoivent.

*519ème séance,  
le 18 mars 1954.*

**941 (XIII). Pétition de M. Gilbert Tsafac (T/PET.5/170)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Gilbert Tsafac concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/170, T/OBS.5/11, T/L.414),

1. *Recalls* its resolution 149 (VI) on a previous petition (T/PET.5/38) dealing with land use in the Bambouto Mountains area, by which it urged the Administering Authority to intensify its efforts to settle the problem arising from the dispute between the Pastorale Company and the Bamiléké of the neighbouring communities;

2. *Notes* the statement of the Administering Authority that by two orders of 17 July 1950 the Bambouto Mountains were made a pasture reserve with a view to putting an immediate halt to the danger of erosion, the prior rights of the neighboring communities to the pasture reserve were laid down and the principle of the payment of an annual indemnity to be levied on other users of the pasture land was established;

3. *Draws the attention* of the petitioner to the importance of soil conservation in the area and to the statement of the special representative that the payment of an indemnity to neighbouring communities is dependent on their accepting restrictions on the amount of land which can be placed under cultivation;

4. *Reiterates* its recommendation that the Administering Authority should intensify its efforts to find a final and equitable solution to the problem, including the payment of an annual indemnity to the neighbouring communities.

*519th meeting,  
18 March 1954.*

**942 (XIII). Petitions from the Union des Populations du Cameroun, Comité régional bamiléké, subdivision de Bafang (T/PET.5/171)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Union des populations du Cameroun, Comité régional bamiléké, subdivision de Bafang, concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/171, T/OBS.5/11, T/L.412),

1. *Notes* that a partial secondary school has been established at Dschang;

2. *Notes further* that former Chief Ntapié has returned to his village;

3. *Requests* the Administering Authority to make available to the Council additional information concerning the plans for a full secondary school in the Bamiléké region and concerning the conviction of former Chief Ntapié;

4. *Recommends* that the Administering Authority carefully consider the proposals contained in the petition for improving the political, economic, and social conditions of the indigenous inhabitants in the Bamiléké region;

5. *Recommends* that the Administering Authority assist the population in protecting its property from the ravages of wild animals;

6. *Requests* the Administering Authority to inform the Council at its fourteenth session of the measures taken to give effect to the present resolution.

*519th meeting,  
18 March 1954.*

1. *Rappelle* la résolution 149 (VI) qu'il a adoptée à propos d'une pétition antérieure (T/PET.5/38) relative à l'utilisation des terres dans le massif des Bamboutos, et par laquelle il insistait auprès de l'Autorité administrante pour qu'elle intensifie ses efforts en vue de résoudre le problème soulevé par le litige entre la Compagnie pastorale et les Bamiléké des communautés de la région;

2. *Prend acte* de la déclaration de l'Autorité administrante selon laquelle deux arrêtés du 17 juillet 1950 ont constitué le massif des Bamboutos en réserve de pâturages, de façon à parer immédiatement au danger d'érosion, ont établi un droit de priorité en faveur des communautés de la région pour l'utilisation de cette réserve, et ont énoncé le principe du versement d'une indemnité annuelle devant être payée par les autres usagers des pâturages;

3. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur l'importance de la conservation du sol dans la région et sur la déclaration du représentant spécial selon laquelle le paiement d'une indemnité aux communautés de la région dépend de l'acceptation par ces dernières des restrictions relatives à l'étendue de terrains qui peuvent être mis en culture;

4. *Réitère* la recommandation qu'il a faite à l'Autorité administrante d'intensifier ses efforts en vue de trouver à ce problème une solution définitive et équitable, comportant notamment le versement d'une indemnité annuelle aux communautés de la région.

*519ème séance,  
le 18 mars 1954.*

**942 (XIII). Pétition de l'Union des populations du Cameroun, Comité régional bamiléké, subdivision de Bafang (T/PET.5/171)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de l'Union des populations du Cameroun, Comité régional bamiléké, subdivision de Bafang, concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/171, T/OBS.5/11, T/L.412),

1. *Note* qu'une école secondaire partielle a été créée à Dschang;

2. *Note en outre* que l'ancien chef Ntapié est retourné dans son village;

3. *Invite* l'Autorité administrante à fournir au Conseil des renseignements complémentaires au sujet du projet visant à créer une école secondaire complète dans la région bamiléké et au sujet de la condamnation de l'ancien chef Ntapié;

4. *Recommande* à l'Autorité administrante d'étudier avec soin les propositions contenues dans la pétition pour l'amélioration des conditions politiques, économiques et sociales des habitants autochtones de la région bamiléké;

5. *Recommande* à l'Autorité administrante d'aider la population à protéger ses biens contre les dommages causés par les animaux sauvages;

6. *Invite* l'Autorité administrante à faire connaître au Conseil à sa quatorzième session les mesures qui auront été prises pour donner suite à la présente résolution.

*519ème séance,  
le 18 mars 1954.*